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HEZKÝ SEN

Jednoho dne přišel moudrý podnikatel a koupil v Ondřejově starobylý dům. Pak řekl svým spoluob
čanům: „Tady bychom mohli udělat muzeum.“

A slovo se stalo skutkem. V muzeu byly památky na operní zpěvačku, i vzácné bonsaje třemblatského
rodáka. Fotografie z vystoupení mladičkého stepaře a také mušle, kameny a artefakty z různých končin světa,
dar jednoho zdejšího světoběžníka. Samozřejmě jste zde našli dokumenty o práci ondřejovských hvězdářů.
Rovněž tu byly předměty všednodenní potřeby.

Tak se stalo, že jsme mohli obdivovat kafemlejnek, který dnes už nekoupíte ani za zlatý prut, i dosud
funkční krystalku. Na stěnách jste našli fotografie starého Ondřejova a perokresbu dávné úvozové cesty do
Turkovic, kdy tudy ještě jezdily žebřiňáky. A našli jste zde také obrázek trojice třemblatských mužů v ne
dělních oblecích, s ulíznutými vlasy, s vousky pod nosy frajersky nakroucenými, s rukama jako lopaty. Pra
strýcové? Dávní sousedé? Ty tváře vám někoho naléhavě připomínaly…

Před budovou muzea se denně řadily řetízky školních dětí, které sem chodily přemýšlet a snít, učit se,
hrát si, malovat, dívat se na filmy, dotýkat se těch starodávných věcí. Jaký asi byl svět bez mobilních telefo
nů? Jak souvisí ten pojízdný kovářský manipulátor třeba s dnešním autem?

Ani o sobotách a ne
dělích nebyl v muzeu klid,
rodiny sem vodily své
hosty, každý turista chtěl
vidět všechno, co tvořilo
zdejší historii. A nejen to:
v muzeu se všichni mohli
seznámit s výrobky a služ
bami místních současníků
(preclíky pečené na sádle
voněly až na náves).

Bylo to málo, či
hodně? Ve čtvrtek zasedala
správní rada. Probírala na
bídky dalších donátorů,
kteří pochopili, že muzeum
a jejich prestiž jedno
jsou…

… No a pak jsem se
probudila.

Jana Pohanková
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CO SE DĚJE V  OBCI

Vodovod a kanalizace - otázky a odpovědi

Kdy to bude hotovo?
Podle posledního harmonogramu, který jsem dostal od Energie,

mají být všechny vodovodní i kanalizační řady hotové nejpozději
do poloviny května, přípojky nejpozději do konce června. Pak se
budou dělat komunikace a stavět a rekonstruovat čistírna od
padních vod v Ondřejově.

Takže teď už je ten pravý čas na stavbu přípojek. V tomto článku
se dočtete, co pro to máte dělat.
Musím si udělat přípojku?

Vodovodní přípojku si udělat můžete, nebo nemusíte. Kana
lizační přípojku si udělat musíte, jestliže máte parcelu do vzdá
lenosti 50 m od kanalizačního řadu a na ní je dům k bydlení nebo
k rekreaci. Každý, kdo poctivě vyváží svou žumpu, ví, že investice
do kanalizační přípojky se mu brzy vrátí na úsporách za fekály.
Kdo žumpu nevyváží, ale odpadní vody pouští do dešťové kana
lizace, do příkopu nebo do trativodu, tomu se investice do přípojky
nevyplatí, to je pravda. Jenže takový člověk je "černý pasažér": on
ušetří, ale v obci bude svinčík.
Musím si přípojku udělat teď?

Kanalizační přípojku k existujícímu domu si musíte udělat teď.
Vodovodní přípojku si teď dělat nemusíte, ale když si ji neuděláte
teď, bude to později daleko dražší.
Proč to později bude dražší?

Za prvé, obec vám teď za 2400 Kč zařídí kromě projektu i povo
lení na přípojku (územní souhlas) na stavebním úřadu. Budeteli si

to později zařizovat sami, budete muset k projektu sehnat vyjádření
společností ČEZ a Telefónica k jejich podzemním sítím, vyjádření
Správy a údržby silnic k zásahu do silnice a všechno si sami vyřídit
na stavebním úřadu. Potom budete muset ještě získat rozhodnutí
o zvláštním užívání silnice z MěÚ v Říčanech, abyste mohli do si
lnice kopnout. To vás bude stát dost času i peněz.

Za druhé, teď je tady technika a firma, která přípojky umí dělat.
Za rok to bude dražší minimálně o dopravu. Ale především: teď se
opraví povrchy silnic a místních komunikací tam, kde už budou
definitivní sítě. Nový zásah do asfaltu bude daleko dražší a v ně
kterých případech i nemožný.

Za třetí, v zákoně o místních poplatcích existuje místní poplatek
za zhodnocení pozemku možností připojení k vodovodu nebo
kanalizaci. Když teď podepíšete smlouvu o investičním příspěvku,
obec se zavazuje, že po vás v budoucnu tento poplatek nebude vy
máhat. Když ji nepodepíšete a budete se chtít připojit třeba za tři
roky, budete muset zaplatit jak tento místní poplatek, tak ještě ná
klady na stavbu přípojky, a to bude podstatně dražší. Dnešní in
vestiční příspěvek pro trvale bydlící občany přibližně pokryje
náklady na stavbu přípojky, nic navíc už platit nebudete.
Co když mám stavební parcelu blízko vodovodního nebo kana-
lizačního řadu, na které chci stavět až za několik let?

Stejně se vyplatí udělat přípojku už teď. Podle platného územní
ho plánu totiž nebudou povolovány studny na stavebních pozem
cích, které leží do vzdálenosti 50 m od vodovodního řadu. To
znamená, že když chcete stavět na takové parcele, podmínkou
stavebního povolení je vodovodní a kanalizační přípojka. Z důvo
dů, které jsem právě napsal, je určitě lacinější udělat takovou pří
pojku (nebo přípojky) teď, než dělat je později. Investiční
příspěvek za vodovod a kanalizaci je levnější než pořídit na po
zemku studnu s vystrojením a žumpu.
Co mám dělat, když chci přípojku, ale ještě nemám nic vy-
řízeného?

Především musíte mít projekt, abyste dostali územní souhlas. Na
webových stránkách www.obecondrejov.cz klikněte na "Vodovod a
kanalizace", odtamtud si stáhnete smlouvu na projekt vodovodní
přípojky nebo projekt kanalizační přípojky nebo obojí. Vytiskněte
dvakrát; nemáteli internet, můžete si vytištěnou smlouvu vy
zvednout na obecním úřadu. Vyplňte, podepište (všichni vlastníci
pozemku!), doručte na obecní úřad, já to podepíšu za obec, jeden
výtisk smlouvy bude pro vás a jeden pro obec. Zaplaťte 2400 ko
run, kontaktujte projektanta pana Kováříka (tel. 603 874 754 nebo
739 374 631) a dohodněte se, kdy k vám přijde na místní šetření.

Za druhé musíte podepsat smlouvu o investičním příspěvku na
vodovod nebo kanalizaci nebo obojí. I tyto smlouvy najdete na
stejném místě na webových stránkách obce. Opět je třeba je vy
tisknout dvakrát (můžete je vyzvednout i na obecním úřadu), vy
plnit, podepsat (vy i obec) a zaplatit: 25 000 Kč, jeli v domě někdo
trvale hlášen, 35 000 Kč, neníli v domě nikdo trvale hlášen,
45 000 Kč, neníli na stavební parcele žádný zkolaudovaný dům.

Potom zkontaktujte mistra Energie: v Ondřejově a Turkovicích je
to pan Ursacher, tel. 602 200 539; v Třemblatech pan Tyšer, tel.
724 244 489. (Volejte jim prosím jen v pracovní době.)

Domluvte se s mistrem, kdy vám můžou přípojku udělat a co si
pro to máte připravit (zemní práce na vlastním pozemku, případně
vodoměrnou šachtu).
Kdy se bude moci odebírat voda?

Když máte hotovou přípojku, dohodněte se s mistrem, kdy vám
přijdou připojit vodoměr. Jestliže bydlíte u "přivaděče", který se
stavěl v r. 2010, pak můžete vodu odebírat hned po připojení
vodoměru a podpisu smlouvy o odběru vody. Přivaděč byl totiž už
zkolaudován loni a voda se z něj může odebírat.
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Ostatní vodovodní řady, které se staví loni a letos, ještě zkolau
dované nejsou. Voda se z nich bude odebírat až po kolaudaci.
V létě se stavba řadů dokončí, ale kolaudace bude nějaký měsíc ta
ké trvat  jednak znamená proplach a dezinfekci řadů a rozbor vo
dy kvůli zdravotní nezávadnosti, jednak nějaké papírování na
vodoprávním úřadu. Kdo kolaudoval například rodinný dům, ví, že
za den to není; a stavba vodovodu i kanalizace je o dost složitější.
Stavba si nemůže dovolit pustit do domu vodu z nezkolaudované
ho vodovodu  kdyby pak někoho rozbolelo břicho, bylo by to na
její zodpovědnost a byl by to pro ni velký průšvih.
Kudy vede ten "přivaděč"?

V Třemblatech po silnici od Mukařova do Zvánovic. V On
dřejově od Pecného ulicí Fričovou k Pražské; odtud jednak po si
lnici do Turkovic a za druhé na náměstí, okolo hasičárny do
Choceradské, Sukdolské a Luční k čističce. V Turkovicích po silni
ci od Ondřejova do Lensedel.
Co musím provést vlastním nákladem?

Musíte připravit zemní práce na vlastním pozemku (včetně pří
padného prostupu zdí nebo plotem) a navíc jen toto: u vodovodní
přípojky vodoměrnou šachtu, jeli podle pravidel potřeba, u tla
kové kanalizační přípojky elektrickou přípojku k čerpadlu,
u gravitační kanalizační přípojky potrubí na vlastním pozemku.
Určitě tedy nikomu neplaťte zemní práce na veřejném prostranství
ani například vodovodní potrubí  to už platí obec dodavateli.

Na bagrování na vašem pozemku se můžete dohodnout na
příklad s Martinem Sechovcem nebo s některým jiným bagristou
z okolí. Můžete také využít nabídky dělníků firmy Energie, roz
hodně ale porovnejte ceny, abyste neplatili zbytečně moc.
Jak hospodaříme.

Ke dni 28. 4. 2012 máme na účtech celkem 17,3 mil. Kč. Z toho
přibližně 7,8 mil. Kč jsou investiční příspěvky od občanů na
vodovod a kanalizaci, tedy to, co si občané už "předplatili". Od za
čátku roku do konce února stav našich účtů vzrostl o 11,2 mil. Kč;
největší část z tohoto přírůstku tvořila vratka daně z přidané
hodnoty 7,5 mil. Kč, kterou jsme zaplatili loni na stavbu vodovodu
a kanalizace a kterou nám letos finanční úřad vrátil. Druhou nej
větší příjmovou položkou byly daňové příjmy 2,9 mil. Kč.

Zastupitelstvo obce schválilo rozpočet na rok 2012. Celý rozpo
čet najdete na webových stránkách obce, zkrácený rozpočet vidíte
na následující straně. Povšimněte si prosím tohoto: pravidelné pří
jmy (bez dotací, bez prodeje pozemků apod.) jsou 15,3 mil. Kč,
pravidelné výdaje (co musíme platit, aby obec normálně fungovala,
ale bez větších oprav a investic) jsou 9,7 mil Kč.

Rozdíl 15,3  9,7 = 5,6 milionů korun tedy při běžném hospo
daření ušetříme a můžeme ho dát na rozvoj obce. Loni a letos ho
dáváme ho do stavby vodovodu, kanalizace a čističky, jiné roky
jsme ho dali například na nákup pozemku pro školu (2008), na re
konstrukci obecního domu a družiny (2009), mateřské školy a ve
řejného osvětlení (2010), na platby do Regionu Jih, díky kterým
sem byl přiveden vodovodní přivaděč atd. Samozřejmě kde je to
možné, snažíme se získat navíc i dotaci. Ale je dobré, že už
z běžného rozpočtu ušetříme každý rok přibližně 5 milionů korun,
že je "neprojíme" na každodenní výdaje obce.
Zákon o  rozpočtovém určení daní

A doufáme, že to bude ještě lepší. Jak už jsem psal v minulém
čísle, v parlamentu je teď návrh novely zákona o rozpočtovém ur
čení daní (RUD), podle kterého by se všem obcím a městům s vý
jimkou čtyř největších (Prahy, Brna, Ostravy a Plzně) měly zvýšit
daňové příjmy.

Podle tohoto návrhu by žádná obec neměla dostávat méně než

9000 korun na obyvatele ročně a také méně než třetinu toho co
Praha. Podle posledních informací bylo koaliční vyjednávání
úspěšné a teď v květnu by měl být zákon přijat. Vyšší příjmy
bychom měli dostávat už od ledna 2013.

Konkrétně pro naši obec by to znamenalo zvýšení příjmů o víc
než 3 miliony ročně  pak bychom každý rok mohli investovat do
rozvoje obce přibližně 8 milionů korun místo dnešních 5 milionů.

Chci tímto poděkovat dvěma organizacím a dvěma lidem, bez
kterých by se obce tohoto významného zlepšení nedočkaly. Jednou
z těch organizací je Sdružení místních samospráv, jehož členy jsou
obce, naše obec také. Druhou organizací je politické hnutí Sta
rostové a nezávislí, které dnes má své poslance a senátory v parla
mentu a díky tomu může na schválení novely mít daleko větší vliv.
A ti dva lidé jsou Petr Gazdík a Stanislav Polčák, kteří s myšlenkou
na zlepšení financování malých obcí přišli v roce 2007 a svým ob
divuhodným úsilím ji dotáhli až do dnešního stavu, kdy je schvá
lení zákona na spadnutí.
Další zprávy

Obec uzavřela smlouvu o pečovatelské službě s Městem Mni
chovice. Víteli o starém nebo nemocném člověku, který tuto služ
bu potřebuje, zavolejte prosím na Městský úřad Mnichovice na
číslo 323 666 306 (paní Lengerová) nebo 323 666 307 (paní
Kuklová).

Nebyla akceptována naše žádost o dotaci z Operačního progra
mu životní prostředí na zateplení budovy ZŠ, protože Státní fond
životního prostředí našel chybu v energetickém auditu na tuto bu
dovu.

Naše žádost o dotaci z Programu rozvoje venkova na nákup
lesnické techniky (traktor, naviják, rampovač, radlice, příkopové
rameno, sypač a návěs) byla doporučena k přijetí a čekáme už jen
na podpis smlouvy.

V souvislosti s pokládkou elektrického vedení v ulici Pražské
v Ondřejově do země se bude rekonstruovat také veřejné osvětlení
v úseku od mlýna k pile. Místo dosavadních 7 svítidel na beto
nových sloupech se postupně zřídí 17 svítidel na stožárech a další 2
svítidla na stožárech budou v ulici Pod Mandou. Letos ale jen
položíme kabel a postavíme 7 stožárů, zbytek se dodělá později. To
proto, že letos budeme mít ještě velké výdaje se stavbou vodovodu,
kanalizace a zejména čističky. Musíme si proto zachovat finanční
rezervu a dražší projekty odložit na příští rok.

Po dohodě s hasiči schválila rada uzavření nájemní smlouvy na
staré hřiště se Základní kynologickou organizací Ondřejov za
účelem výcviku psů a občasných soutěží. Kynologové na své ná
klady hřiště oplotí, aby ho neničila prasata. Ondřejovští i turkoviční
hasiči tam budou moct nadále provádět své akce a v době, kdy tam
nebudou kynologové ani hasiči, může být hřiště využíváno ve
řejností.

Martin Macháček

NOVÉ ÚŘEDNÍ HODINY NA OÚ

Pondělí 8-12 13-18
Úterý zavřeno
Středa 8-12 13-17
Čtvrtek zavřeno
Pátek 8-14

Změnu jsme provedli proto, abychom usnadnili návštěvu na
šeho obecního úřadu lidem, kteří přijíždějí později z práce, a
chatařům, kteří do Ondřejova přijíždějí v pátek.



4 OZVĚNY

SCHVÁLENÝ ROZPOČET OBCE
ONDŘEJOV NA ROK 2012

Příjmy

Pravidelné příjmy
Daně a poplatky 11 513 500
Dotace od státu na žáky 500 000
Od okolních obcí za žáky 1 200 000
Za prodej dřeva 1 000 000
Stočné 500 000
Odvody příspěvkových organizací 48 000
Příjmy z pronájmů 299 000
náhrady za věcná břemena 30 000
Od podnikatelů za odpad 55 000
od Ekokomu za třídění odpadu 160 000
Příjmy z úroků 12 000

Celkem pravidelné příjmy 15 317 500

Mimořádné příjmy
Příjmy z prodeje pozemků 700 000
investiční příspěvky od občanů 10 565 000
vratka DPH z roku 2011 7 526 350
vratka DPH z roku 2012 7 226 692

Celkem mimořádné příjmy 26 018 042

Celkem příjmy 41   335  542

Výdaje

Pravidelné výdaje
Les 723 200
Silnice a veřejná doprava 565 000
členský příspěvek Regionu Jih 24 000
Kanalizace 435 000
Školství 1 815 000
Kultura 537 500
Sport, spolky, hřiště 215 000
Veřejné osvětlení 260 000
Údržba hřbitova 5 000
Odpady 1 470 000
Veřejné prostranství 110 000
Pečovatelská služba 10 000
Požární ochrana 350 000
Zastupitelstvo 760 500
Obecní úřad a pracovníci údržby obce 1 985 000
Bankovní poplatky a úroky 225 000
Pojištění obecního majetku a odpovědnosti 90 000
Platby daní a poplatků státnímu rozpočtu 130 000
Ostatní činnosti, členské poplatky 43 000

Celkem pravidelné výdaje 9 753 200

Pravidelné příjmy - pravidelné výdaje 5 564 300

Mimořádné výdaje
Stavba vod. + kan. + ČOV bez DPH 36 133 462
DPH 7 226 692
investiční příspěvek Regionu Jih 995 440
platba Stč. kraji za zásah do silnice 500 000
Nákup ocelového přístřešku 100 000
Nákup traktoru a příslušenství 1 000 000

Celkem mimořádné výdaje 45 955 594

Celkem všechny výdaje 55  708  794

Příjmy - výdaje -14  373  252

Financování

sjednaný investiční úvěr 15 000 000
splátky stávajícího úvěru 500 000
přírůstek stavu na běžném účtu 126 748

Počáteční stav na účtech (31. 12. 2011) 6 105 145

Konečný stav na účtech 6 231 893

ZÁPIS DO 1. TŘÍDY
Dne 1. 2. 2012 se k zápisu dětí do budoucí první třídy dostavil

rekordní počet dětí. Celkem 36 dětí ze spádových i nespádových
obcí opustilo v tento den známé prostředí svých mateřských škol.
Děti přišly s menšími či většími obavami v doprovodu rodičů do
učebny 1. třídy Základní školy v Ondřejově.

Většina ze zúčastněných, 16 chlapců a 20 dívek, odcházela
domů spokojeně poté, co se předvedli s básničkou, namalovali
postavu a ukázali, že jsou i jinak šikovní. Odměnou jim byla nejen
pochvala od kolegyň, které je hodnotily, ale i dárky od OÚ
v Ondřejově a od dětí ze školní družiny základní školy.

A jak to tedy vše dopadlo?
Od září 2012 nastoupí poprvé do školních lavic 31 prvňáčků  13

chlapců a 18 dívek. Jestli budou všichni v lavicích ondřejovských,

ODPADY
Nápojové kartony (např. od mléka, džusů) se už nedávají do

plastů, ale do kontejnerů s oranžovým víkem. Pozor: tyto
kontejnery mají černé boky, ale nejsou na směsný zbytkový odpad.
Dávejte do nich jen nápojové kartony.

Kontejnery na směsný odpad se v Ondřejově přestěhovaly od
pomníku sv. Ondřeje do areálu zemědělského družstva (blízko
benzinové pumpy). Kontejnery na tříděný odpad jsou teď také před
vjezdem do areálu ZD, mezi dvěma bránami.

Větve, které doma nespálíte, můžete ukládat i vedle obecní
kompostárny v areálu ZD. Nedávejte větve do ohrazeného prostoru
kompostárny, aby se nesmíchaly s kompostem.

Popelnice se vyvážejí podle toho, jakou máte známku (týdenní,
čtrnáctidenní nebo jednorázovou), svozový den je čtvrtek. Ve čtvr
tek v lichém týdnu (např. 10. 5., 24. 5., 7. 6., 21. 6., 5. 7., 19. 7.,
2. 8., 16. 8. atd.) se vyvážejí všechny popelnice, tedy i ty se
14denní známkou. Ve čtvrtek v sudém týdnu (např. 17. 5., 31. 5.,
14. 6., 28. 6., 12. 7., 26. 7. atd.) se vyvážejí jen popelnice s týdenní
nebo jednorázovou známkou.

Majitelé chat v Březině, na Bílé cestě a v Třemblatech Na Kopci
tam, kam nemůže zajíždět svozový vůz, ukládají zbytkový odpad
do pevných plastových pytlů, které mohou zakoupit v obchodech.
Odvoz naplněných pytlů koná v pondělí dopoledne v těchto termí
nech: 28. května, 18. června, 9. července, 30. července, 20. srpna,
10. září. Pytle prosím vystavujte až těsně před odvozem, aby je
mezitím neroztrhala zvířata.

Velkoobjemový odpad bude možno v r. 2012 odložit do velkých
kontejnerů v sobotu a v neděli 22. a 23. září 2012. Kontejnery bu
dou umístěny na stejných stanovištích jako v minulosti: v On
dřejově pod novým hřištěm, v Třemblatech u dětského hřiště
v ulici Na Rybníku a v Turkovicích u Pacltovy garáže.

Nebezpečný odpad a elektroodpad se bude v r. 2011 odebírat do
mobilních kontejnerů v sobotu 22. září na stejných místech a ve
stejných časech jako v předchozích letech: v Turkovicích na kři
žovatce 8.30 – 9.15 hod., v Třemblatech u požární nádrže nádrže
9.30 – 10.15 hod., v Ondřejově v areálu ZD 10.30 – 11.00 hod.,
v Ondřejově na náměstí 11.10 – 11.50 hod.
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ZE ŽIVOTA ŘÍMSKOKATOLICKÉ
MNICHOVICKO-HRUSICKÉ

FARNOSTI
Milí občané,
od 1. 7. 2009 patří Ondřejov, Chocerady a ostatní obce do mni
chovickohrusické farnosti. Jsem tedy farářem i v Ondřejově.
P. Michal Vaněček ze zdravotních důvodů rezignoval na svou
funkci. Každou sobotu v 18.30 hod. se můžeme setkat v on
dřejovském kostele na mši svaté s nedělní platností. Kromě toho
poznávám obyvatele Ondřejova a jiných obcí, zvláště při pohřbech,
ale také díky jednotlivým obecním časopisům. Za svůj hlavní úkol
pokládám modlitbu za jednotlivé obce (mám jich na starosti 31).
Každý den se modlím za 1 obec  seřazené podle abecedy. Když je
kratší měsíc, tak je na konci měsíce spojuji. Prosím věřící, aby mi
pomohli svou modlitbou vyprošovat Boží dary pro ty, kteří tu bydlí.
Modlitba je zbraň proti zlu, kterého je v dnešním světě dost.

Jednotlivé obce: 1. Božkov, 2. Habr, 3. Hradové Střimelice,
4. Hrusice, 5. Hrušov, 6. Hvězdonice, 7. Chocerady, 8. Kaliště,
9. Klokočná, 10. Komorní Hrádek, 11. Kostelní Střimelice,
12. Lensedly, 13. Lukavice, 14. Menčice, 15. Mirošovice, 16. Mni
chovice, 17. Myšlín, 18. Ondřejov, 19. Ostředek (část Vráž),

20. Poddubí, 21. Senohraby, 22. Strančice, 23. Struhařov,
24. Třemblat, 25. Turkovice, 26. Vestec, 27. Vlkovec, 28. Vodslivy,
29. Všestary (část), 30. Všešimy, 31. Zvánovice.

Největší radost mám z dětí, které učím náboženství. Zde v On
dřejově to je ve středu na faře ve 13 hod. Další děti se mohou při
dat.

Na přípravě rodičů na svatý křest dětí nebo i svatý křest dospě
lých, na přípravě na 1. svaté přijímání dětí i dospělých, přípravě na
svatbu apod. se domluvte se mnou osobně nebo na tel.
323 640 737.
Přehled nedělních mší sv. v  naší mnichovicko-hru-

sické farnosti

místo den hodina poznámka
Chocerady sobota 16,30 s nedělní platností
Ondřejov sobota 18,30 s nedělní platností
Mnichovice neděle 8, 30
Hrusice neděle 10,30
Strančice 2. neděle 15,00 od dubna do října
Struhařov 4. neděle 15,00 na Obecním úřadě

Ve Zvánovicích je mše sv. 1. čtvrtek v měsíci v 15 hod.
V Kostelních Střimelicích v sobotu po sv. Martinu a na sv. Cyrila a
Metoděje v 11 hod. Na Komorním Hrádku byla zatím jen poutní
mše sv. kolem slavnosti Nejsvětější Trojice. V Senohrabech kolem
svátku sv. Vojtěcha.
Žehná vám a těší se na vás

P. Ivan Kudláček, farář mnichovicko-hrusické farnosti
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to se dozvíme s jistotou až během hlavních prázdnin.
Určitě jim ale všem držíme palce, aby své první školní

povinnosti dobře zvládli a aby se jim ve škole líbilo.
K zápisu přišlo 12 dětí z Ondřejova, 5 dětí ze Zvánovic, 8 ze

Struhařova, ostatní  Praha, Ostrava, H. a K. Střimelice.
Odklad má 5 dětí  3 chlapci, 2 dívky.

Hana Chaloupková, zástupkyně ředitele
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PLESOVÁ SEZÓNA JE ZA NÁMI....
Plesová sezóna je za námi, jarní úklidy vrcholí, májové oslavy již

klepou na dveře, začínáme připravovat program na Dětský den a
všichni se už těšíme na léto a na prázdniny. Díky ondřejovským
Ozvěnám máme ovšem čas se na chvilku zastavit. Při čtení
některých článků se vracíme o pár měsíců zpátky a uvědomujeme
si, jak ten čas letí....

Zřejmě by musel čas ubíhat pomaleji, pak bychom si mohli číst
o zimě v zimě a nikoli o zimě na jaře. Čas ale nezpomalíme, tak
zpátky do zimy......

Poslední únorový víkend patřil mezi opravdu vydařené. Maškarní
ples byl přehlídkou skutečně pěkných masek. Je pravdou, že
jednotlivci nemají velkou šanci na umístění mezi prvními třemi, ale
i tak všichni ocení jejich kreativitu a nápad. Jako každý rok tak
i letos se strhl boj mezi cvičenkami, slunečnicemi a Ondřejovankou.
Vítězství si odnesla děvčata ve spartakiádním oblečení na mužských
tělech fotbalistů.....

Druhý den odpoledne pokračovalo dětské karnevalové veselí.
Nejkrásnější masku nevyhodnocujeme, a proto máme pro děti
připravený program na celé odpoledne. Letos jsme se vydali na
výpravu za pirátským pokladem. Tělocvična se pro nás stala lodí a
děti byly námořníky. Jako každý námořník musely ukázat svou
odvahu, statečnost, obětavost a soudružnost. Podařilo se a na závěr
odpoledne děti otevřely truhlu s diamanty, které si na památku
odnesly domů.

Děkuji touto cestou za spolupráci všem rodičům, kteří přispěli na
ceny, věnovali odměny nebo pomohli při organizaci. Velké
poděkování opět patří paní Martině Wunderlichové a paní Oudové,
které pracují ve firmě Playmobil v Průmyslovém parku Cheb a
věnovaly našim dětem hračky, a dále paním Veronice a Hedvice
Deverovým. Dále děkuji geodetické kanceláři pana Foltánka a
hudební skupině Tandem, která celé odpoledne dětem hrála jejich
oblíbené písničky. Předem děkuji i těm rodičům, kteří by se rádi na
další akci podíleli. Pokud byste měli zájem a chtěli přispět na dětské
akce propagačními materiály či cukrovinkami, kontaktujte prosím
kohokoli z TJ Sokol a následně se domluvíme.

Krásné jarní dny Vám přeje a za případnou spolupráci děkuje
Ivana Staňková

Tento rok ještě připravujeme:
Dětský den – 3. 6. 2012
Olympiáda žen – 9. 6. 2012
Olympiáda mužů – 23. 6. 2012
Atletické závody předškoláků – září
Lampiónový průvod – listopad
Mikulášská nadílka – prosinec

OBSERVATOŘ ONDŘEJOV:
DNES O  SLUNEČNÍM ODDĚLENÍ

Ne každý si uvědomuje, že jasně zářící Slunce, které nás hřeje ve
dne, je vlastně totéž co slabounké hvězdičky na noční obloze.
Slunce je prostě stejná hvězda jako ty tisíce ostatních, které vidíme
v noci. Jediný rozdíl je v tom, že Slunce je mnohem blíž. Ten ob
rovský je rozdíl ve vzdálenostech si uvědomíme například takto:
světlo ze Slunce k nám jde asi 8 minut, ale světlo z druhé nejbližší
hvězdy k nám jde celé 4 roky. A od vzdálenějších hvězd to jsou
i tisíce roků.

Takže astronomové se nedívají jen na noční oblohu. Když si
chtějí podrobně prohlédnout typickou hvězdu, pozorují Slunce.
A právě studium Slunce je náplň práce slunečního oddělení.

Mohlo by se zdát, že na Slunci nemůže být nic zajímavého: je to
jen obrovská koule ze žhavých plynů.

Ve skutečnosti je na něm zajímavých věcí velmi mnoho. Stačí se
podívat na jeho fotografii, která byla pořízena přes speciální čer
vený filtr. Vidíme především obrovskou "smyčku" nad slunečním

okrajem  pro-
tuberanci. To
je velký jasný
oblak plynu,
který je sice
velmi horký, ale
přece jen
chladnější než
samotný povrch
Slunce. Protu
berance začínají
na povrchu
Slunce a vybí
hají i stovky ti
síc kilometrů
vysoko.

Zatím nejdelší pozorovaná protuberance byla dlouhá
350 000 km, což je asi 28 průměrů Země. Protuberance mohou
existovat i mnoho dní. Drží je pohromadě silné magnetické pole.

Na povrchu Slunce jsou i tmavší místa, v kterých je teplota o ně
co nižší  například "jen" 4000 stupňů, zatímco okolo je teplota
5000 stupňů i víc. Taková místa se nazývají sluneční skvrny. Jsou
zase způsobeny magnetickým polem Slunce.

Dále na slunečním povrchu vidíme jasná pole, někdy i obrovské
žhavé "výbuchy", které se nazývají erupce. Ty vymrští ze Slunce
velkou rychlostí nabité částice. Když za několik dní tyto částice
prolétají okolo Země, způsobují polární záře a změny magnetické
ho pole Země. Kdyby v té době byli na oběžné dráze astronauti,
tyto rychlé částice by mohly i ohrozit jejich život.

Na základě patrolních pozorování vydává sluneční oddělení tý
denní předpověď sluneční aktivity pro řadu institucí a denní před
pověď pro Českou televizi.

Dnes se už většina kvalitních měření provádí z družic, převážně
evropských, amerických a japonských. Astronomický ústav se po
dílí na přípravě velké evropské družice Solar Orbiter, která má
startovat v roce 2017. Sluneční oddělení se však také podílí na vý
voji velkých evropských slunečních dalekohledů na Kanárských
ostrovech, zejména dalekohledu Gregor o průměru zrcadla 1,5
metru.

Slunce ovlivňuje celý meziplanetární prostor včetně naší Země a
jejího okolí, proto je důležité vědět o něm co nejvíc.

ps, mm
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Z  KRONIK ONDŘEJOVSKÉ ŠKOLY
ČÁST PRVNÍ

V okresním archivu Prahavýchod ve Zdibech jsou uloženy kro
niky školy v Ondřejově. Je to úžasně dobrodružné a krásné čtení
o historii školství v Ondřejově a o historii městečka Ondřejov vů
bec.

První kroniku začal psát 16. 3. 1879 pan řídící učitel Jan Pešek.
Nejdříve opsal hlubokou historii, kterou našel ve farní pamětní
knize. Dozvídáme se jména učitelů až do roku 1696. V té době byla
škola jen dřevěné stavení a značně chatrná. Roku 1778 byla stará
škola zbořena a na jejím místě byla vystavěna fara. Pro novou ško
lu byl zakoupen domek Jana Drábka čp. 68.

„Světnice školní měla prostory pro 50 dítek. Spočátku to dosta
čilo ale v pozdnějších letech, kdy školní mládeže přibývalo, byla
malá a k tomu ještě i stavba sešlá, takže roku 1812 kommisse kraj
ská uznala, aby nová se škola stavěla. Již toho roku bylo povinné
školou mládeže a sice z městečka Ondřejova 113, z Kaliště 9 a
z Hlavačova 12 dítek. Nastalo polodenní vyučování, které po
mnohá léta trvalo, a to tím více, že v letech pozdnějších školní
mládeže vždy přibývalo, takže v letech 1830 – 1836 150 až 180
dítek školu navštěvovalo. Roku 1827 spadl strop ve světnici školní
nočního času, spraveno vše a v brzku dány zevnitř i uvnitř podpory.
Konečně roku 1836 sbořena tato škola a vystavěna nynější budova
školní se vším hospodářským stavením. Náklad na ní dělal 5153 zl.
9 kr. Škola byla zařízena pro dvě třídy. V roce 1874 odstraněny zá
chody s hořejška dolů, ostatně stojí škola posud nezměněna.“ Takto
stojí psáno v úvodním zápise od p. řídícího učitele Peška.

Dlouhá léta ve škole stačil vždy jeden učitel na velké množství
dětí a teprve v r. 1837 se žádalo o pomocníka, kterému se tehdy
říkalo "podučitel". Zpočátku nebylo z čeho jej platit, ale nakonec
zdejší pan farář Václav Horáček založil „fundaci“. Takže prvním
podučitelem byl pan František Frinta.

Po panu Peškovi nastoupil řídící učitel Antonín Vomáčka; jeho
zápisy jsou vedeny zvláště krásným písmem. Každá stránka je

pečlivě nalinkovaná s ozdobným okrajem. Samozřejmě zápisy mě
ly svůj řád a ke konci každého roku byly pečlivě kontrolovány a
podepsány panem inspektorem.

Takže třeba obsah zápisu ze školního roku 1904/05 vypadá tak
to:
A. Počátek a konec školního roku; B. Důležité události z dějin
Nejvyššího panujícího domu a vlastenecké slavnosti školní; C. Jiné
slavnosti školní; D. Náboženská cvičení; E. Zkoušky a společné
výlety; F. Změny ve sboru učitelském; G. Změny ve stavu místního
duchovenstva; H. Složení místní a okresní školní rady; J. Změny
v obvodu školním; K. Stavební úpravy; L. Zdravotní stav školní
mládeže; M. Přehlídky vykonané c. k. školním inspektorem; N.
Návštěvy školy se strany členův úřadů školy; O. Dobrodincové
školy a chudé školní mládeže; P. Jiné
události důležité pro školu; Q. Důležitá
usnesení místní a okresní školní rady

Jak je vidět, psaní různých výročních
zpráv školy a jiných úředních doku
mentů vůbec není vynález až nové do
by, dělo se tak odjakživa. Možná už i za
starých Slovanů...

Z dalších velmi pečlivých zápisů je
možné se dozvědět: „V měsíci říjnu
(1889) pořízeny v zdejším chrámu Páně
přičiněním p. Huga Preisslera, ředitele
velkostatku Komorno–Hrádeckého, pěkné nové varhany, které po
stavil pan Jan Tuček, varhanář z Kutné Hory, za 335 zl.“

Jiný zápis píše jak v květnu 1892 „sešílel horlivý učitel František
Marek a byl odvezen dne 24. června do ústavu pro choré na mysli
do Prahy. Škoda jeho!“

Ondřejovská škola má kroniky, které by si zasloužily vydat tis
kem jako román. Některé další zajímavé výňatky otiskneme
v dalších číslech Ozvěn.

Markéta Tlamichová
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Úmrtí

Věra Koudelová, Ondřejov
Jaroslava Lacinová, Třemblat
Emílie Micková, Ondřejov
Miloš Mráček, Třemblat

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Jubilea: říjen 2010 - leden 2011

Všem oslavencům srdečně blahopřejeme

a přejeme pevné zdraví do dalších let !!!

Noví občánci

Karolína Kieferová, Třemblat
Adéla Váchová, Ondřejov
Jiří Vaněk, Turkovice
Tereza Keclíková, Ondřejov
Ema Macháčková, Ondřejov

Vítáme vás mezi námi a přejeme hodně zdraví

a štěstí!!

Vydává Obec Ondřejov. Šéfredaktorka V. Vomáčková. Red. rada:
J. Kozáková, M. Macháček, J. Pohanková, P. Řezba,
M. Tlamichová. Registrováno zn. MKČR E 12695. Cena 5 Kč.
Uzávěrka příštího čísla 15. června 2012

Poděkování

Děkuji obecnímu úřadu za přání a dárek k mým na
rozeninám. Paní Novotné a Staňkové děkuji za milou
návštěvu.

Drahomíra Pospíšilová

Děkuji obecnímu úřadu za blahopřání a dárek
k mým narozeninám. Paní Novotné a Staňkové děkuji
za milou návštěvu.

S pozdravem Ludmila Hnízdová

Děkuji obecnímu úřadu za přání a dárek k mým 84.
narozeninám. Děkuji také za předání dárku a milou ná
vštěvu paní Švandové a Klokočníkové. S pozdravem a
Vaší práci mnoho zdaru přeje

Bečková Milada
Moc děkuji obecnímu úřadu v Ondřejově, paní

Novotné a paní Staňkové za gratulaci k mým narozeni
nám, za milý dárek a za příjemné posezení.

Děkuje Květa Čiháková

Jaroslav Klokočník, Ondřejov, 83 let
Zuzana Hucková, Ondřejov, 81 let
Františka Barešová, Třemblat, 92 let
Dagmar Vlasáková, Ondřejov, 75 let
Libuše Michalová, Turkovice, 82 let
Marie Schmidová, Ondřejov, 96 let
Jiří Pánek, Třemblat, 82 let
Květuše Povýšilová, Třemblat, 84 let
Boris Valníček, Ondřejov, 85 let
Věra Baďurová, Ondřejov, 75 let
Růžena Kölblová, Ondřejov, 88 let

Děkuji Obecnímu úřadu za každoroční dárek a přání
k narozeninám, které mi chodí předávat pí. Klokoční
ková s pí. Švandovou. Vážím si toho, že OÚ – jeho pra
covníci nezapomínají na své staré občany.

Blažena Topolová

Děkuji Obecnímu úřadu za blahopřání k mým naro
zeninám, milou návštěvu a dárek, který mi předala paní
Staňková.

Dagmar Vlasáková

Vážená redakce,
Dovolte mi, abych v Ozvěnách poděkovala obecní

mu úřadu za vkusné blahopřání a bohaté dárky k mým
83. narozeninám.

Paní Švandové a paní Klokočníkové vděčím za milá
setkání. Pan Padevět přináší za baráčníky vždy pěknou
kytičku ke Dni matek. V květináči na okně mi krásně
kvete celý rok.

Je tomu letos již 60 let, co jsem přišla do Ondřejova
jako začínající kantorka a od začátku jsem se setkávala
s družným společenským životem, plesy a slavnostmi,
pořádanými panem Kyclerem za Sokoly, baráčnickými
slavnostmi, divadelními představeními místních ochot
níků, později s vynikajícími baletními vystoupeními
sester Šiklových, školními produkcemi, literárními
pásmy a koncerty Osvětové besedy, které finančně zcela
podporoval tehdejší národní výbor.

Nejvěrnějšími návštěvníky byli starší lidé v čele
s panem Křečkem, který se svou paní nevynechal jediný
koncert klasické hudby, stejně jako paní Řezbová, Šá
lová a Padevětovi.

Věřte, že mám upřímnou radost, že je nyní konečně
tak výborně a plně využit k bohaté sportovní i jiné
činnosti kulturní dům, který si kdysi ondřejovští občané
vybudovali sami.

Vděčná Mgr. Šárka Bumbová

Jménem obce děkuji myslivcům, Sokolům i hasičům
Ondřejov a také všem pracovníkům SKC za generální
úklid sálu Obecního domu v Ondřejově i přilehlých
prostor po plesové sezóně.

Děkuji také myslivcům za jarní úklid naší přírody.
V lesích i ve škarpách nasbírali skoro dva kontejnery
odpadků. Odvoz a likvidaci těchto kontejnerů zajistila
firma Marius Pedersen a Ladův kraj. I jim patří náš dík.

Martin Macháček




